

Amb el número 17, la revista «Papers» inicia una segona etapa de la seva existència. Segona època basada en un canvi de la direcció i del consell de redacció, així com en la revisió d'una experiència que ja podem considerar llarga: la d'una publicació de sociologia que compta amb 16 números i nou anys de vida.

«Papers» va començar a existir l'any 1973, en un moment en què la sociologia es trobava encara, tant a Catalunya com arreu d'Espanya, en una situació de gran precarietat, malgrat que ja s'haguessin produït obres d'un valor indiscutible. La presència de la sociologia en l'àmbit universitari era molt limitada, com també ho era en les institucions i en l'àmbit del discurs de les ciències socials. En aquestes circumstàncies, «Papers» va haver d'assumir, prioritàriament, una tasca de divulgació de treballs sorgits al fil d'interessos intel·lectuals molt personalitzats, i resultants d'una forma de producció marcada per l'esforç individual aïllat. Malgrat aquestes dificultats, va omplir un buit notori, en ser l'única revista universitària de sociologia publicada a Catalunya.

Ens trobem, però, en una etapa diferent. Des del punt de vista de les formes de producció del discurs sociològic, s'han aconseguit alguns canvis positius. Canvis, en primer lloc, interns al propi departament de sociologia que, seguint l'evolució general de la nostra Universitat, ha anat adoptant un modus de funcionament menys individualitzat, més basat en el treball col·lectiu i en la participació de tots els seus membres en el conjunt de responsabilitats inherents a tota institució. El nostre departament es troba

*Con el número 17, la revista «Papers» inicia una segunda etapa de su existencia. Segunda época que se basa en un cambio de la dirección y el consejo de redacción, así como en la revisión de una experiencia que podemos considerar larga: la de una publicación de sociología que cuenta con 16 números y nueve años de existencia.*

*«Papers» nació el año 1973, en un momento en que la sociología, tanto en Cataluña como en toda España, se encontraba en una situación de gran precariedad, si bien ya se habían producido obras de un valor indiscutible. La presencia de la sociología en el ámbito universitario, así como en las instituciones y en el ámbito del discurso de las ciencias sociales, era entonces muy limitada. En semejantes circunstancias, «Papers» tuvo que asumir, prioritariamente, una tarea de divulgación de trabajos surgidos al hilo de intereses intelectuales muy personalizados, que resultaban de una forma de producción marcada por el esfuerzo individual aislado. A pesar de tales dificultades, cubrió un vacío notorio, pues era la única revista universitaria de sociología publicada en Cataluña.*

*No obstante, hoy nos encontramos en una etapa diferente. Desde el punto de vista de las formas de producción del discurso sociológico, se han conseguido algunos cambios positivos. Cambios, en primer lugar, internos al propio departamento de sociología, el cual, siguiendo la evolución general de nuestra Universidad, ha ido adoptando una forma de funcionamiento menos individualizada, basándose crecientemente en el trabajo colectivo y en la participación de todos sus miembros en el conjunto de*

avui en el camí de construir un col·lectiu de treball intel·lectual; i aquest objectiu, que es perfila com una possibilitat pròxima, implica necessàriament un replantejament i uns canvis en l'orientació de la revista.

S'han produït, també, modificacions generals en la situació de la sociologia. Si bé la seva consolidació acadèmica no ha assolit encara el nivell que li pertoca, el nombre de professionals, d'investigacions en curs, de treballs realitzats, ha augmentat considerablement; fins al punt que considerem que la sociologia es troba ja a Catalunya en condicions de realitzar un salt qualitatiu, deixant enrera el període dels esforços dispersos, i enfrontant-se amb la construcció sistemàtica d'un cos de coneixements sobre la nostra societat que posi en relleu les especificitats en relació amb altres formacions socials i aconseguixi alhora les formulacions teòriques adequades.

Tasca, val a dir-ho, de llarga durada, que no podrà ser realitzada ni per un sol grup ni per una sola institució, i que avui «Papers» encara no pot comprometre's a reflectir; però a la qual ha de col·laborar tot constituint un dels instruments més oberts i actius, i a la qual anirà adaptant-se en el futur.

Descartada, en el moment present, la possibilitat d'oferir als lectors una anàlisi sistemàtica de la nostra societat, cal fer algunes precisions sobre allò que ens proposem que sigui la línia de la revista. Entenem que «Papers» té sentit i es justifica en funció de la societat catalana, no d'una problemàtica sociològica general i atemporal. Per tant, els tipus de temes que s'hi tractaran seran triats en funció d'aquelles qüestions candents a Catalunya, en l'aclariment de les quals pot treballar la sociologia. Mantinent el caràcter teòric i universitari característic de la revista, pensem que cal posar a l'abast del públic tots aquells materials científics que permetin de comprendre la naturalesa dels fenòmens socials en què ens trobem immersos i que n'illuminin aspectes obscurs en la pràctica quotidiana i en el tractament habitual en els mitjans informatius.

Així doncs, hi ha un propòsit inicial de partir de la problemàtica rellevant en la societat catalana, com a criteri normatiu de la revista. I, al mateix temps, hi ha un propòsit d'obertura i diàleg, que ens porta a considerar que hi han de ser presents també els treballs dels científics socials del conjunt de l'Estat, i d'altres països, en la mesura en què incideixin en tres direccions: l'anàlisi de situacions externes a Catalunya, però lligades o determinants per a la seva problemàtica social; l'aprofundiment de la realitat d'altres àrees geogràfiques que presenten similituds o paral·lelismes amb la nostra, i les reflexions teòriques o metodològiques vàlides per a l'avenç de la sociologia ara i aquí.

És possible que algú consideri que prendre les situacions i estats d'opinió del nostre país com a pedra de toc per a la selecció de materials publi-

responsabilidades inherentes a toda institución. Hoy, nuestro departamento está en vías de construir un colectivo de trabajo intelectual; y este objetivo, que se perfila como una posibilidad próxima, implica necesariamente un replanteamiento que se refleja en un cambio en la orientación de la revista.

También han tenido lugar modificaciones generales en la situación de la sociología. Si bien su consolidación académica no ha alcanzado el nivel que debiera corresponderle, el número de profesionales, de investigaciones en curso, de trabajos realizados, ha aumentado considerablemente; al extremo que consideramos que la sociología ya se encuentra en condiciones de dar un salto cualitativo en Cataluña, dejando atrás el período de los esfuerzos dispersos, y enfrentándose a la construcción sistemática de un cuerpo de conocimientos sobre nuestra sociedad que resalte sus especificidades en relación con otras formaciones sociales y, a la vez, desarrolle las formulaciones teóricas adecuadas.

Tarea, hay que señalarlo, de larga duración, que no se podrá realizar ni por parte de un solo grupo ni por una sola institución, y que «Papers» hoy todavía no puede comprometerse a reflejar; si bien ha de colaborar en ella constituyendo uno de sus instrumentos más abiertos y activos, y adaptándose a sus ritmos en el futuro.

Descartada, por el momento, la posibilidad de ofrecer a los lectores un análisis sistemático de nuestra sociedad, hay que hacer algunas precisiones sobre lo que nos proponemos que sea la línea de la revista. Entendemos que «Papers» tiene sentido y se justifica en función de la sociedad catalana, y no de una problemática general y atemporal. Por tanto, el tipo de temas que se tratarán, se seleccionará en función de aquellas cuestiones candentes en Cataluña, en cuya clarificación puede trabajar la sociología. Manteniendo el carácter teórico y universitario característico de la revista, pensamos que se deben poner al alcance del público todos aquellos materiales científicos que permitan comprender la naturaleza de los fenómenos sociales en que nos encontramos inmersos, materiales que iluminen además aquellos aspectos oscuros en la práctica cotidiana y en el tratamiento habitual por parte de los medios informativos.

Así pues, existe un propósito inicial de partir de la problemática relevante en la sociedad catalana, como criterio normativo de la revista. Y existe al mismo tiempo una voluntad de apertura y diálogo, que nos lleva a considerar también la presencia de los trabajos de los científicos sociales del conjunto del Estado, y de otros países en la medida en que incidan en tres aspectos: el análisis de situaciones externas a Cataluña, pero relacionadas o determinantes para su problemática social; la profundización en la problemática de otras áreas geográficas que presentan simi-

cables és una manera d'empetitir la volada d'una ciència, de reduir-la a aquell vol gallinaci propi del provincianisme. Potser sigui cert. Però diem des d'ara que assumim voluntàriament aquest risc, perquè estem convençuts que la universalitat d'un discurs no s'estableix en funció ni del cosmopolitisme dels noms que hi figuren ni del grau d'abstracció i desarrelament del concret que el caracteritza. Ans bé, considerem que l'única manera efectiva de contribuir a una sociologia universal és partint de l'explicació del món social que ens envolta, aquell que no serà conegut ni reconegut si no és per l'esforç dels qui el saben, dels qui hi estan vinculats per arrels múltiples. I considerem encara que la millor manera de fer efectives les possibilitats de la sociologia com a instrument d'explicació de la vida social, és aconseguir que, més enllà dels professionals, el públic —un públic certament limitat— trobi, en el discurs sociològic, elements de comprensió del seu entorn.

Quant a la línia teòrica i metodològica, cal dir que ens fixem un únic límit: el de la qualitat i el rigor dels treballs publicats. És ja gairebé un tòpic dir que ens trobem en un període de desgast dels models d'anàlisi, de reconsideració de moltes de les fórmules utilitzades fins ara. Més enllà del tòpic, aquesta situació afecta plenament la sociologia, tan vinculada a la mateixa evolució social. Però l'afecta generant avantatges i desavantatges. Es perd la seguretat que confereix tota escolàstica, però es pot obrir un d'aquests períodes eclèctics, generalment fecunds per a les ciències socials, perquè en certa manera tot és permès: cauen les parets que ens ajudaven a delimitar els espais, i el fred, molest, que ve de la nuesa de tot revestiment doctrinal ens fa sortir a espigolar de nou entre els autors i les teories més diverses; sovint hi trobem tresors que havíem menyspreat. I podem, sobretot, reconsiderar de cap i de nou molts dels elements de la vida social: l'interès d'allò que hi passa supera ara, en certa forma, l'interès del discurs establert, que no és fals, sinó relatiu a una situació d'ahir, massa llunyana i massa pròxima alhora per a poder servir-nos de referència.

Ens cal un temps d'invenció, i és per això que convé donar camp lliure al debat, a la discussió i confrontació d'idees, per damunt d'altres tasques, més fonamentals potser. Sortosament la informació estadística ha millorat a casa nostra en els últims anys, i la feina del sociòleg pot deslliurar-se una mica del recompte de les persones i les institucions; com també ha millorat la situació política, i el sociòleg s'ha deslliurat de la necessitat de defensar a ultrança uns quants principis indiscutibles. Lliures d'aquestes traves, podem tractar d'endinsar-nos en l'objecte de treball que ens és específic: la naturalesa de les relacions socials, les formes de la reproducció i del canvi.

litudes o paralelismos con la nuestra, y las reflexiones teóricas o metodológicas válidas para el avance de la sociología ahora y aquí.

Posiblemente haya quien considere que tomar las situaciones y estados de opinión de nuestro país como piedra de toque para la selección de los materiales publicables es una manera de cortarle los vuelos a una ciencia, de reducirla a aquel vuelo gallináceo propio del provincianismo. Tal vez sea cierto. Pero afirmamos que desde este momento asumimos el riesgo, porque estamos convencidos de que la universalidad de un discurso no se establece en función del cosmopolitismo de los nombres que figuran ni del grado de abstracción y desarraigo de «lo concreto» que lo caracteriza. Bien al contrario, consideramos que la única forma efectiva de contribuir a una sociología universal es partiendo de la explicación del mundo social que nos rodea, aquel que no será conocido ni reconocido sino por el esfuerzo de los que están impregnados de él, de los que están vinculados por múltiples raíces. Es más, consideramos que la mejor forma de hacer efectivas las posibilidades de la sociología como instrumento de explicación de la vida social, es consiguiendo que, más allá de los profesionales, el público —un público ciertamente limitado— halle en el discurso sociológico elementos de comprensión de su entorno.

Por lo que a la línea teórica y metodológica se refiere, hay que decir que nos fijamos un solo límite: el de la calidad y el rigor de los trabajos publicados. Casi es un tópico decir que nos encontramos en un período de desgaste de los modelos de análisis, de reconsideración de muchas de las fórmulas utilizadas hasta ahora. Más allá del tópico, esta situación afecta plenamente a la sociología, tan vinculada a la propia evolución social. Pero la afecta generando ventajas e inconvenientes. Se pierde la seguridad que confiere toda escolástica; sin embargo, se puede abrir uno de estos períodos eclécticos, generalmente fecundos para las ciencias sociales, porque en cierta forma todo está permitido: caen las paredes que nos ayudaban a delimitar los espacios, y el frío, molesto, que viene de la desnudez de todo revestimiento doctrinario, nos obliga a salir para nuevamente espigar entre los autores y las teorías más diversas; con frecuencia nos encontramos con tesoros que habíamos menospreciado. Sobre todo, podemos reconsiderar desde el principio muchos de los elementos de la vida social: el interés por lo que ocurre en ella supera ahora, en cierta forma, al interés del discurso establecido, que no es falso, sino relativo a una situación de ayer, demasiado lejana y próxima a la vez para que nos pueda servir de referencia.

Necesitamos un tiempo de invención, por lo que conviene dar vía libre al debate, a la discusión y confrontación de ideas, por encima de otras tareas, tal vez más fundamentales. Afortunadamente la información estadística ha

Aquest conjunt de reflexions que presideix l'inici de la segona època de «Papers» es concretarà en un tipus de distribució formal que anirem perfilant en els números propers. Ens decantem, en principi, per tractar extensament una temàtica en cada volum, a partir de punts de vista i col·laboracions diversos. S'inclouran també altres articles no directament vinculats al tema monogràfic. I s'ampliaran les seccions destinades a servir d'instrument de treball als professionals: recensions, amb especial atenció a obres encara inèdites al nostre país, índexs bibliogràfics de revistes, bibliografia recent, notícies d'investigacions en curs i tot aquell material que considerem útil per a la millor circulació dels coneixements entre els científics socials. Tractarem, en aquestes seccions, de donar eines per a la millora de la informació dels investigadors i de la coordinació dels treballs sociològics. I esperem, alhora, la col·laboració de tots els científics socials per a ajudar-nos a aconseguir qualitat i eficàcia en aquests «Papers».

*mejorado en nuestro país en los últimos años, y la tarea del sociólogo puede desligarse un poco del recuento de las personas y las instituciones; como también ha mejorado la situación política, y el sociólogo se ha liberado de la necesidad de defender a ultranza unos cuantos principios indiscutibles. Libres de estas trabas, podemos intentar adentrarnos en el objeto de trabajo que nos es específico: la naturaleza de las relaciones sociales, las formas de reproducción y de cambio.*

*Este conjunto de reflexiones que preside el inicio de la segunda época de «Papers» se concretará en un tipo de distribución formal que iremos perfilando en los próximos números. En principio, nos decantamos a tratar extensamente una temática en cada número, a partir de diversos puntos de vista y colaboraciones. Se incluirán, además, otros artículos no directamente vinculados al tema monográfico. Y se ampliarán las secciones destinadas a servir de instrumento de trabajo para los profesionales: reseñas, con especial atención a obras todavía inéditas en nuestro país, índices bibliográficos de revistas, bibliografía reciente, noticia de investigaciones en curso, y todo aquel material que consideremos útil para la mejor circulación de los conocimientos entre los científicos sociales. En estas secciones trataremos de ofrecer herramientas para mejorar la información de los investigadores y la coordinación de los trabajos sociológicos. Esperamos, a la vez, la colaboración de todos los científicos sociales para ayudarnos a conseguir calidad y eficacia en estos «Papers».*